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Historie občanů Jankovic ve fotografii

1 – Pohřeb  A. Zgarbíka
v roce 1965

2 – Žáci základní školy v Jankovicích
ročník 1957-58
s učitelkou  p. Šestákovou

3 – Nevěsta Marie Brázdilová
(roz. Odstrčilíková) s družičkami
v roce 1952



Úvod redakce

Vážení čtenáři,
Nastává čas adventní, blíží se čas vánočních svátků a následně vstup do Nového roku 2010. Sluší se popřát Vám
všem klidné prožití tohoto období, nejlépe v kruhu rodinném a v nastávajícím roce hodně štěstí, ale hlavně toho
nejcennějšího – zdraví. Děkujeme Vám tímto za přízeň v roce 2009.

Za redakční radu Radek Šilc 

Slovo starosty

Vážení spoluobčané, čtenáři.

Při přípravě  dnešního  článku  do  „Našich Jankovic“ jsem si  uvědomil, že do závěru  roku zbývá  pouhý
měsíc. Jak ten čas letí… Ve shonu při plnění úkolů, které jsme si v zastupitelstvu vytyčili,  nebylo  téměř času
sledovat  kalendář.  V tomto poněkud klidnějším období chci zhodnotit  plnění  těch hlavních úkolů od měsíce
srpna. Informace do srpna byly vyhodnoceny ve zpravodaji č. 2/2009.

Nyní k úkolům tohoto období.

Hlavním  úkolem  letošního  roku  bylo  zdárné dokončení  akce:  „Jankovice –  zásobování  pitnou vodou“.
Stavbu, která byla zahájena 1.9.2008 se podařilo kolaudovat a předat do užívání 17.9.2009. Rozvodné sítě dle
skutečného  zaměření  jsou  v  délce  7,285 km.  Oproti  projektu  byla  trasa  prodloužena  o  201m.  Součástí  je
dvoukomorový vodojem o objemu 2 x 50 m3.  Při realizaci  nedošlo k navýšení  rozpočtových nákladů,  což je
zásadní  informace.  Celkové  náklady  tedy  činí  30,233.798 Kč.  V  roce  2008  bylo  prostavěno  15  mil.  Kč,  
v letošním roce 15,233,798,00 Kč. Stavbu prováděla firma IMOS Slovácko s.r.o. a nutno dodat, že v předstihu 
a ve velmi dobré kvalitě. Jistě si zaslouží naše uznání.

Chci  připomenout, že toto dílo by nebylo  možné provést  bez dotace z ministerstva zemědělství  ve výši
19.591,000,- Kč  a dotace ze Zlínského  kraje ve výši  2.600,000,- Kč.  Zbývající  náklady byly hrazeny úvěrem
poskytnutým  Komerční  bankou.  K  dnešnímu  dni  jsou  schválena  veškerá  požadovaná  rozhodnutí  MěÚ
Uh.Hradiště a Krajské hygienické stanice Zlínského kraje, včetně schválení provozního řádu vodovodu.

Taktéž  došlo  k  závěrečnému  vyhodnocení  stavby  požadované  ministerstvem  zemědělství  a  Zlínským
krajem. Dřívějším předáním této stavby bylo umožněno zahájení projektových  prací  na přípojkách a následně
jejich realizace. V současné době je provedeno již 11 přípojek „Sdružením Babicko“(p.Hrňa). Z dalších úkolů se
podařilo připravit a dokončit kulturní areál „Březičky“, dále výměna veřejného osvětlení v obci, které bude ještě
v měsíci prosinci doplněno o další světelné zdroje v místech zhoršené viditelnosti. Taktéž se dokončuje doplnění
osvětlení  na  hřbitově.  Provedením  výměny  oken  a  dveří  budovy  mateřské  školky  ze  dvorní  části  došlo  
k odstranění již havarijního stavu výplní. Další akcí bylo odstranění křovin kolem kostela a nová výsadba spolu 
s lavičkami přispěla jistě ke zlepšení okolí této památky. Nepodařilo se provést již delší dobu plánovanou opravu
schodiště na „Pořádí“, kterou přesouváme do příštího roku.

Kromě  těchto  akcí  spolupracujeme na úpravě  toku Jankovického  potoka, kterou zajišťuje oblast povodí
Moravy,  pracoviště Luhačovice. Jedná se o úsek od R.D. čp.10 manž. Kylhofových  po hřiště TJ Sokol. Tato
akce zajisté prospěje ke zlepšení životního prostředí obce a zamezí povodňovým škodám. Termín dokončení dle
prováděcí firmy Ekostavby Brno je měsíc červen 2010.

Z  kulturních  akcí  nemohu  nevzpomenout  velmi  zdařilé  Jankovské  hody  v  nově  upraveném  areálu
„Březičky“  a  taktéž  účast  na  Slováckých  slavnostech  vína  v  Uh.Hradišti  s  mikroregionem  Staroměstsko.
Poslední plánované akce rozsvícení vánočního stromu s mikulášskou nadílkou se uskuteční 5.12.2009 a beseda 
s občany 18.12.2009. 

Děkuji všem, kteří se podíleli na hodnocených akcích. Protože další náš zpravodaj bude vydáván po novém
roce,  dovolte  mi,  abych  Vám  popřál  pohodové,  radostné  vánoční  svátky,  plné  klidu,  lásky,  vzájemného
porozumění. V novém roce hlavně zdraví, rodinnou pohodu a splnění všech Vašich přání.

František Šimek, starosta obce



Z jednání zastupitelstva obce

Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce č. 5/2009

ze dne 11. 9. 2009, konaného na kulturním domě v Jankovicích 

Zastupitelstvo obce se sešlo v nadpoloviční většině.

Zastupitelstvo obce Jankovice

jednohlasně schvaluje:
1. Program zasedání. Sčitatele hlasů, ověřovatele zápisu a členy návrhové komise. 
2. Rozpočtové opatření č. 2 ve výši 375 400,- Kč.
3. Zakoupení vodoměrů pro R.D. v obci

konstatuje ověření:

4. v souladu s ust. § 54 odst.2 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební
zákon),  ve  znění  pozdějších předpisů,  že Návrh změny  č.  1 územního  plánu  obce Jankovice  není  
v  rozporu  s  politikou  územního  rozvoje,  s  územně  plánovací  dokumentací  vydanou  krajem,  se
stanovisky dotčených orgánů a stanoviskem krajského úřadu

vydává

5. v souladu s ustanovením § 6 odst. 5 písm. c) stavebního zákona za použití ust. § 43 odst. 4 stavebního
zákona,  v  souladu  s ust.  §§ 171 až 174 zákona  č.  500/2004 Sb.,  správní  řád,  ve  znění  pozdějších
předpisů, ust. § 13 a přílohy č. 7 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územně analytických podkladech, územně
plánovací dokumentaci a způsobu evidence územně plánovací činnosti, formou opatření obecné povahy
změnu č. 1 územního plánu obce Jankovice

bere na vědomí :

6. plnění úkolů z minulého zasedání
7. informace o průběhu výstavby a kolaudace vodovodu, přípravu na provádění vodovodních přípojek

Sdružením Babicko
8. zadání změny č. 2 ÚPN obce Jankovice, lokalita z2 Podsedky
9. Uzavření smlouvy mezi obcí Jankovice a městem Uh. Hradiště o poskytnutí účelové neinvestiční dotace

z rozpočtu města Uherské Hradiště č. 2009/621/EKO na úhradu nákladů spojených se zajištěním
provozu místní knihovny ve výši 20.000,00 Kč.

10. vyúčtování Jankovských hodů 2009 
11. úpravu prostranství před kostelem
12. zůstatek běžného účtu u KB
13. doručenou poštu
14. diskusi

ukládá :
p. Šimkovi – dokončení výstavby vodovodu, kolaudace

– zajistit opravu kříže u Březiček do konce roku – havarijní stav

František Šimek Antonín Dúbrava
starosta obce místostarosta obce

V Jankovicích dne 11. 9. 2009

Přehled financování systému sběru a likvidace komunálního odpadu v roce 2009
údaje jsou zpracovány za 01-11/2009

- výdaje za komunální a nebezpečný odpad celkem = 242.809,- Kč

- výdaje za tříděný odpad celkem= 30.759,- Kč

- výdaje celkem= 273.568,- Kč

- příjmy za poplatky (400 Kč/osoba/rok) celkem = 174.400,- Kč

- příjmy za třídění a zpětný odběr (Ekokom) celkem =28.896,- Kč

- příjmy celkem= 203.296,-Kč - rozdíl (doplácí obec)= 70272,- Kč

Z důvodu zvyšovaní poplatků i vzhledem k deficitnímu financování, jak v roce 2008, tak v letošním roce viz.
výše uvedený přehled, předpokládáme navýšení poplatku za komunální odpad v Jankovicích pro rok 2010.



Rubrika čtenářů

ŠIKANA – PŘÍČINY A VÝCHODISKA
Média nás poslední  dobou stále častěji informují o projevech násilí  a hrubosti na školách, ve vztazích

mezi  žáky  a dokonce i  ve  vztazích  mezi  žáky a  jejich učiteli.  Mé  předchozí  příspěvky  zveřejněné  v  tomto
časopise byly svým obsahem cíleny především na rodinu a její roli při výchově dětí. Dnešní článek je zaměřen
především na školu a problémy se kterými se potýká při vzdělávání svých žáků. Někdy nabývám dojmu jakoby
škola a její učitelé rezignovali na mravní výchovu. Ani  se jim příliš nedivím. V situaci  kdy nenalézají oporu  
u rodičů a stát se příliš neangažuje (např.  masová média si  příliš hlavou nelámou tím zda  svými pořady děti
vedou k mravnosti a nebo naopak jejich mravy deformují)  tak by učitelé, aby naplnili  představy a očekávání
veřejnosti, museli vládnout spíše dovednostmi kouzelnickými jak pedagogickými. Koneckonců i z obsahu tohoto
článku bude zřejmé, že bez úzké spolupráce s rodiči, bez podpory veřejnosti, bez změny společenského klimatu
toho škola sama příliš mnoho nezmůže.

Zpět ale k projevům hrubosti a násilí na našich školách. Až donedávna byly tyto jevy (povětšinou nazývané
jako  šikana)  spojovány především  s narušenými vztahy mezi  vojáky vykonávajícími  základní  službu. Dnes
máme s tímto jevem co do činění především na školách, a to někdy dokonce i na těch nejnižších, mateřských.
Velmi, velmi špatné vysvědčení nejen pro učitele, ale i pro rodiče, pro nás dospělé, pro celou společnost.

Příčiny? Východiska? Odpovědi na obě otázky se hledají mimořádně obtížně.  Ve svém krátkém článku  
se je pokusím alespoň ve stručnosti nastínit. 

Nejdříve  k některým  příčinám.  K  narušování  vztahů,  doprovázených  nevraživostí,  nesnášenlivostí,
zesměšňováním, rasistickými útoky, ponižováním apod., a to nejen mezi dětmi a mladistvými (viz např. situace
na některých pracovištích či na politické scéně), dochází především za podmínek, kdy máme co do činění s tím,
čemu  se  říká  citové  strádání,  citová  vyprázdněnost.  Citová  nedostatečnost,  citový  chlad  a  otupělost
představují doslova „úrodnou půdu“ pro vznik a šíření asociálního chování a jednání jednotlivců i skupin. Jsou 
i hlavní příčinou šikany, projevů nesnášenlivosti, animozity, rasismu a hrubosti. 

Východiska?  Především  v  rodinné  výchově.  Rodina, zejména  matka,  je  nebo  by  alespoň  měla  být
bohatým zdrojem citů. Láska a úcta k dětem by se přitom měla projevovat i v lásce a úctě mezi sourozenci, mezi
otcem a matkou, mezi nejbližšími příbuznými vůbec. Převládne – li tento fenomén v základní i reprodukované
rodině, pak nebývá  až tak obtížné dosáhnout toho, aby se projevy lásky a úcty přenášely i do vztahů k cizím
lidem, k lidem jiných povah, jiného vyznání, politického přesvědčení či rasy.

Pokud rodina při citové výchově selhává a zanedbává výchovu vůbec, tak zůstává pak jenom škola. Jenom
ona (pokud ji  nepředběhne  nápravné  zařízení),  a  to  počínaje  již tou mateřskou, je schopna  kompenzovat
případné nedostatky rodinné  výchovy (bohužel jen do jisté míry). Daří se to tehdy, pokud ve škole převládá
duch vzájemné spolupráce a pospolitosti, pokud jsou vytvořeny příznivé podmínky pro práci učitelů. Při výchově
bývá  úspěšný především takový učitel, který je sám citově náležitě  vybavený, který má rád své žáky, který
chce i umí na ně citově působit , který dovedně kultivuje nejen jejich mentální, ale i emoční kvocient. Ve svém
snažení  je však limitován řadou vnějších okolností. Je-li například ve třídě nepřiměřený počet žáků , je velmi
obtížný individuální přístup a bez něj bývá, a to jak výchova tak zejména převýchova zpravidla bezmocná. Nebo
pokud se učitel necítí patřičně ohodnocen za svoji mimořádně náročnou práci, pak na výchovu k mravnosti (ta se
o citovou výchovu opírá především) prostě rezignuje a pouze si odučí své. Zbytečně si nepřidělává práci, protože
výchova je činnost opravu mimořádně náročná a také i vyčerpávající. Očekává se, že zejména třídní učitel by
měl umět  projevy šikany  ve třídě  odhalit již v samém počátku. Daří se mu to však  jen za předpokladu,  
že nalezne porozumění a pomoc i u ostatních kolegů či kolegyň. 

Zabránit  šikaně  ve škole  předpokládá pomocí  empatie rozkrývat  charaktery žáků,  vztahy  mezi  nimi,
nálady i převládající hodnoty jimž straní  veřejné mínění  třídního  kolektivu. Schází  – li tento přehled, a to ze
strany všech  učitelů (tedy nejen  třídního, i když  toho  především),  není  – li  vytvořeno  zdravé  jádro třídního
kolektivu, není –li možnost spolehnout se na spolupráci s rodiči, pak toho škola sama zmůže zpravidla jen málo.
Místo úspěšné  kompenzace nedostatků rodinné výchovy se pak  škola dostává  do  pozice, kdy je označována
(někdy více, jindy méně oprávněně) dokonce jako zdroj šikany.

Naznačil jsem (velmi stručně, a proto i poněkud zjednodušeně), že východiska boje se šikanou spočívají
především v rodinné  výchově a v  působení  školy. Bez pomoci veřejnosti (státu, médií,  politických  stran,
společenských  a zájmových organizací  apod.)  si  však škola a rodina s tímto „rakovinovým  nádorem“ (ten se
promítá i do rasové a etnické nesnášenlivosti) samy sotva poradí.

Ještě malou poznámku k jedné aktuální otázce. Představitelé školství veřejně medializují snahu o zavedení
etické výchovy ve škole. Jen „probůh“ aby to neměl „zachraňovat“ nějaký vyučovací předmět. S tím jsem se v
době nedávno minulé již setkal.  Pokud ve škole nepřevládne duch vzájemné úcty a spolupráce (mezi  učiteli a
žáky, mezi učiteli a žáky navzájem), pokud etický náboj nebude vlastní všem vyučovacím předmětům, pokud
nebude  navozena  kvalitní  spolupráce  mezi  školou  a  rodiči,  pokud  žákům  nepůjde  v  mravech  pozitivním
příkladem většina dospělých  (rodiči a učiteli počínaje a představiteli státu a politických stran konče), a pokud
celé společenské klima se nedostane ze zajetí pseudohodnot a pseudomorálky, pak veškeré úsilí školy o zvrácení
nedobrého trendu vývoje půjde vniveč.

Doc. PhDr. Zdeněk ROZUM, CSc



Jankovjané!
Naše stodoly, půdy, komory a sklepy skrývají nepřeberné množství starých

nástrojů, nářadí a předmětů našich předků, které už nepoužíváme, nebo už
dokonce ani nevíme, jak je používat a taktéž správně pojmenovat. Často je
překládáme z místa na místo, ale přece jen se s nimi nechceme rozloučit.
Chtěl bych proto pro nás všechny s Vaší pomocí vdechnout těmto předmětům,
nástrojům, ale i zvykům znovu život a uspořádat malou výstavu z období
našich prababiček, pradědů, z jejich těžkého každodenního, ale i svátečního
života s různými rituály, radostmi a strastmi. Můžeme si připomenout staré
pověry, pranostiky, příběhy o našich Jankovicích, zavzpomínat, rozpomenout
se nebo zcela něco nového o naší vesnici a jejich obyvatelích objevit.

Avšak předtím, než bude možno tuto malou výstavku s radostí shlédnout,
chtěl bych Vás všechny požádat o Vaše cenné rady, vzpomínky, ale přede-
vším o zapůjčení či věnování starých předmětů, nástrojů, fotografií, plakátů,
prostě všeho, co by mohlo
přispět k dokumentování
historie života v Jankovicích.
Všechny tyto zápůjčky či dary
budou řádně zaevidovány a ne-
poškozené vráceny zpět. Mnozí
z pamětníků si určitě vzpome-
nou na akci s tímto tématem,
kterou pro všechny před více
než 20 lety shromáždil dnes již
zesnulý pan Župka.

Tož, prosím, nehledejte
v tom žádné záludnosti a obrať-
te se přímo na mne, neváhejte přijít do domku č. 16, případně mě kontaktovat
na tel: 777 113 248. Termín výstavy bude samozřejmě včas oznámen.

Děkuji Miroslav Šilc

Pro volné chvíle

Advent - nejen předvánoční období 
adventus znamená latinsky příchod 

Doba přípravy na Vánoce se nazývá "ADVENT". Toto označení pochází
z latinského slova "adventus", což znamená příchod. Myslí se zde na příchod
Vykupitele Ježíše Krista. Každoročním prožíváním adventu a slavením
adventní liturgie církev zpřítomňuje očekávání starozákonních proroků, kteří
připravovali lidstvo na příchod Mesiáše. Tím, že se věřící vžívají do atmosféry
této dlouhé přípravy na první příchod Vykupitele, oživují zároveň touhu po
jeho druhém příchodu na konci časů, ale rovněž do svého vlastního života.
První začátky slavení adventu se objevují v jižní Galii a ve Španělsku koncem
4. století. Od 12. do 13. století se stal advent začátkem nového liturgického
roku, který do té doby začínal Vánocemi.



DATUM ADVENTNÍCH NEDĚLÍ

Adventní doba trvá čtyři neděle před slavností Narození Páně 25.12.
Datum první adventní neděle je pohyblivé. Je to proto, že poslední adventní neděle - čtvrtá - připadá vždy  na
neděli před 25. prosincem (který je hlavním vánoční svátkem). A protože 25. prosinec je každý rok v jiném dni 
v týdnu, tak i 1. adventní neděle má každý rok jiné datum. Advent vždy trvá do půlnoci dne 24.12. ("štědrý večer"
je vigilie - předvečer hlavního vánočního svátku). Někdy se proto stává, že poslední adventní neděle může
připadnout i na Štědrý den. V takovém roce trvá advent vlastně jen tři týdny, i když má čtyři adventní neděle. 

VÝZNAM ADVENTU - ADVENT V NÁS

Adventní doba naštěstí není pouze časem horečných nákupů. Má především svůj duchovní obsah. A tím je
nejen příprava na Vánoce! Vyzývá nás k setkávání se s Kristem v našem každodenním životě a připravuje nás na
jeho slavný druhý příchod.

V biblické knize Zjevení svatého Jana říká Ježíš: "Hle, stojím u dveří a klepu. Kdo uslyší můj hlas a otevře
dveře, k tomu vejdu a budu jíst - já u něho a on u mě". Tyto dveře našeho srdce mají jen jednu kliku - zevnitř.
Kristus je ani nevylomí, ani nevypáčí. Zevnitř je můžeme otevřít jen my...

Adventní věnec 
Na počátku bylo kolo... aneb historie adventního věnce.

Zvyk používání
adventního věnce je starý
přibližně 150 let. První
adventní věnec měl podobu
dřevěného kola od vozu.
Jeho dějiny nás vedou do
nejnižších sociálních vrstev
obyvatel Hamburku
minulého století, přesněji do
- Záchranného ústavu pro
opuštěné děti. Byla to
slámou pokrytá ratejna,
chatrč na zapadlém okraji
města. Zde pracoval tehdy
Johann Hinrich Wichern,
mladý pedagog a později
zakladatel "Vnitřní misie",
který v Göttingenu a v
Berlíně studoval teologii. 
V roce 1839 poprvé pověsil
tento kněz před vánocemi od

stropu dřevěný kruh se svícemi. Celkem po obvodu kruhu bylo 23 svící, 4 velké - bílé a 19 malých - červených,
na každý den do Štědrého dne. Denně během krátké pobožnosti, nejprve v polední přestávce a později za svítání,
byla zapálena jedna svíce. V roce 1851 byla poprvé vyzdobena celá jídelna tohoto útulku jedlovými větvičkami,
stejně tak byl zdoben i věnec. Tento předvánoční zvyk se šířil velmi rychle. Poprvé měli adventní věnec v kostele
v Cáchách, měl však pouze čtyři svíce.

Později se adventní věnec objevil v protestantském prostředí na severu země, potom v sousedních zemích. 
V našem století se objevuje tento zvyk v jižní - katolické části Německa. Pomocí emigrantů se dostal adventní
věnec až do Severní a Jižní Ameriky.

Kruhová podoba věnce symbolizuje ustavičnou cestu slunce a zároveň i věčnost. Krátké dny v prosinci před
"drsnými" nocemi jsou nejtmavějšími v roce. Je to čas bludiček, skřítků a bílých paní jejichž návštěva, jak se věřilo,
zaručila velkou úrodu pro příští rok. Věnce, které byly v oknech obydlí a dvorců, měli ukázat na cestu těmto bytostem.
A od těchto světel až k adventnímu věnci, který ohlašuje blízké narození Krista, je už jen krátká cesta. Adventní věnec,
jak se domníváme, je nejspíš opakování jednoho starého zimního zvyku. Tento zvyk se vrací tak, jako mnoho jiných,
zpět ke kouzlu kruhu a stojí jako symbol pro přírodní sílu. Zelené větve byly v předkřesťanské době přinášeny do domů
a chatrčí. Vonící větve jedlí, jak se věřilo, sloužili přátelským lesním duchům jako útočiště a věnce ze slámy měly
přinášet požehnání, odrážet zlé duchy. Proto se také obvazovaly zlatými stuhami, znamení slunce.

Tradiční barva adventního věnce je však červená a zelená. Červená upomíná na krev Kristovu prolitou za spásu
světa, obě barvy pak symbolizují život. Jako ozdoba se používají také jablíčka, od času ráje jsou plody života - kulaté
jako věnec sám a dobré jako Boží přízeň.



Kultura
Ohlédnutí za slováckými hody 2009Ohlédnutí za slováckými hody 2009Ohlédnutí za slováckými hody 2009Ohlédnutí za slováckými hody 2009

Rok se s rokem sešel  a 15.-16.srpna v Jankovicích opět probíhaly slovácké hody s právem. Nutno ovšem
připomenout, že pro nás, jankovskou chasu, hody začaly mnohem dříve. S jejich plánováním jsme začali již od
března, kdy jsme s Michalem Šilcem byli definitivně zvoleni za stárky. Bylo potřeba vytvořit program, sestavit
páry, nacvičit tance, rozvrhnout termíny nacvičování a vůbec zajistit všechno kolem, aby občané Jankovic byli 
s letošním průběhem hodů spokojeni a aby nás, pokud možno, nepomluvili ani v okolních obcích, neboť jsme
odtud měli „vypůjčeno“ několik šohajů a cérek. Jak jste si jistě všimli, letošní chasa značně omladila a musím
říct,  že nám  v  obci  dorůstají  velice šikovní  chlapci  a děvčice.  Hodová chasa jak  má  být.  I  když  účast  na
hodových  zkouškách  byla poněkud benevolentnější,  přesto se všichni  snažili  a poctivě  cvičili  všude  možně.
Cestující  v  různých  linkách  dopravy  museli  být  značně  pobaveni  naším  nesrozumitelným  mumláním prvků
hodového  pásma,  které jsme si  opakovali  ve  snaze  tančit  příště  zpaměti.  Jak přípravy vrcholily,  vzrůstala  
i nervozita a obava, zda vše dopadne, jak má. Obzvláště tehdy, když nám náš hlavní nacvičující Honza Němeček
oznámil, že s námi na sobotní hodové zábavě  nemůže být. Oceňuji semknutost chasy, která se přesto rozhodla
nepodlehnout  panice  a odtančit  pásmo,  jak nejlépe  umí. A že  se jim to  podařilo  na  výbornou, jste mohli
zhodnotit právě na sobotní hodové zábavě.

Závěrem se sluší poděkovat. Tímto děkuji  všem, kteří se na přípravě  hodů nějakým způsobem podíleli.
Děkuji obci i chase, že se tuto mimořádnou lidovou tradici snaží nadále udržovat a zpříjemnit tak i občanům 
v obci koloběh venkovského  roku. Vždyť  hody jsou oslava mládí, života a lidské soudržnosti, kterou je třeba
zachovat i pro budoucí generace. 

Snažme se tedy, aby ani naši potomci nebyli ochuzeni o možnost oslavit radost z prostého bytí. Ještě
jednou děkuji.

Michaela Remešová

Slavnosti vína a otev  řených památek   2009  

Sedmý ročník Slováckých  slavností  vína a otevřených  památek  je minulostí.  Ulicemi Uherského  Hradiště
prošly v pompézním průvodu podle odhadů  více než čtyři tisícovky krojovaných  účastníků. Snad nikde jinde se
na jednom místě  nesejde tolik krojovaných  a tolik folklorních souborů a skupin, cimbálových muzik, mužských  
i ženských  pěveckých  sborů,  dětských  souborů a slováckých  dechovek. I  když  nebudeme  započítávat  slavnostní
průvod, tak v jednotlivých pořadech slavností vystoupilo během soboty a neděle  kolem 130 folklorních kolektivů!
Začalo  to  pořadem  Dobré  ráno  z  vinohradů,  po  slavnostním  průvodu  se prezentovalo  na  atraktivních  místech
Uh. Hradiště  sedm mikroregionů, města Uh. Hradiště  a Uh. Brod a hosté a v jednotlivých  blocích pochopitelně
převažoval  folklor. V restauraci  Koruna se představily slovácké dechovky,  u Slovácké búdy vystupovaly nejprve
dětské folklorní soubory a po nich proběhl hlavní folklorní program slavností nazvaný „Ve vinohradu“. V té době  
na Masarykově  náměstí zpívaly za doprovodu cimbálu mužské sbory. Večer pak na deseti místech ve městě a ve



sklepech ve Vinohradské ulici v Mařaticích vyhrávaly cimbálové muziky. Obec Jankovice reprezentoval v průvodu
náš dětský soubor Lipečka, dále další krojovaní z řad občanů a někteří zastupitelé obce v čele se starostou p. Františ-
kem  Šimkem. Děti  z našeho  souboru se předvedly  během  odpoledne  v  krátkém  vystoupení  v  rámci  programu
Mikroregionu Staroměstsko.

Vrcholem nedělního  programu byl  bezesporu  pořad „Když  jsem šel  na hody“  na Masarykově  náměstí.
Téměř šedesát, to byl počet reprezentativních krojovaných párů, které hrály hlavní roli v připravované publikaci
o slováckém lidovém oděvu. „Konkrétně  se jednalo o oblečení  v době  pořádání  hodů. Pokud všechno dobře
dopadne,  kniha  by  měla  vyjít  k příštímu  ročníku  slavností  vína,  kdy by  měla  být  představena  veřejnosti,“
informoval Michal Dvouletý z týmu, který publikaci připravuje. Kdo se ale chtěl k tradičnímu lidovému oděvu
dozvědět  něco více, rozhodně  ze slavností neodcházel zklamán. Odborný výklad k problematice se totiž linul
přímo z pódia na Masarykově  náměstí,  na kterém v době  konání průvodu excelovaly pracovnice uherskohra-
dišťského Slováckého muzea Romana Habartová a Ludmila Tarcalová. Obec Jankovice zastupovali letošní stárci
Michaela Remešová a Michal Šilc, samozřejmě i s hodovým  právem. Letošním Slováckým  slavnostem vína  
a otevřených památek přálo počasí, což jistě výrazně přispělo k jejich úspěšnému průběhu. Na slavnosti budou
jistě dlouho vzpomínat jak účinkující, tak i diváci a hosté. V návaznosti na tuto velkolepou akci zaslala Nadace
Děti-kultura–sport  nadační  příspěvek  se  zaměřením  na  podporu  folklorního  dění  a  tradiční  lidové  kultury
jednotlivým zúčastněným regionům. Region Staroměstsko obdržel částku 1.224.816,-Kč. Pro nás je potěšitelné,
že z této částky obdržela obec Jankovice 56.406,-Kč a přímo z mikroregionu navíc 5. 000,-Kč.  Závěrem tedy
patří upřímné poděkování Nadaci Děti-kultura-sport a Mikroregionu Staroměstsko.

Popovická sýkorka odlétla do Jankovic
Kdo bude vítězem druhého ročníku pěvecké soutěže Zpívá celá dědina? S takovou otázkou na rtech usedali lidé

do  Kulturního  domu v Popovicích, kteří  si  do něj  přišli  zpestřit  sobotní  podvečer 21.listopadu  komponovaným
pořadem v rámci  akce s názvem Dojdite k nám… Jejím pořadatelem bylo popovické sdružení pro obnovu tradic
(SPOT) Slunéčko. Zpěv a hudební nadání je lidem na Slovácku vlastní. Stejně jako loňské i letošní pěvecké klání
obohatili  o  kulturní  vystoupení  našich  i  přespolních  folklorních  a  zájmových  souborů.  Komponovaný  pořad
průvodním slovem mistrně skloubila starostka obce Jitka Nováková spolu s Martinem Jakšíkem z Podolí. Odborná
porota přiřkla v pěveckém klání prvenství a Popovickou sýkorku desetileté  Veronice Filípkové z Jankovic, která
působí  v  dětském  folklorním  souboru  Lipečka.  Ocenění  diváků  si  do  Hradčovic  odvezla Barbora Zemková.  
V průvodním programu pěveckého klání se představila cimbálová muzika Čardáš z Bojkovic, popovický Hopsák,
Slunéčko s příležitostným uskupením muzikantů PUMA, břišní tanečnice, Hradčovičtí zbojníci a recesistická skupina
Baňa z Babic. Za redakci Našich Jankovic se připojujeme s blahopřáním k pěknému úspěchu a reprezentaci naší obce.



Aktuálně

17. listopad 1989 – dvacet let svobody
Tento  příspěvek  je  věnován  všem  čtenářům,  aby  si  připomněli  politické  události  před  dvaceti  lety.

Pro starší  a střední  generaci  formou  vzpomínání  a mladé,  nastupující  generaci  předat  pravdivé  informace  
o významném dějinném období tehdy ještě společného státu Čechů a Slováků.

Sametová revoluce je označení období změn v Československu mezi 17. listopadem a 29. prosincem roku
1989, které vedly k pádu komunistického režimu a přeměně politického zřízení na demokratické principy. 
K urychlení změn přispěl rozpad bývalého Východního bloku a narůstající nespokojenost obyvatelstva s
ekonomickou a politickou situací v zemi.

V říjnu  1989 naplánovala  organizace  Nezávislé  studentské sdružení na  17. listopad  1989 pietní  akci  
k 50. výročí uzavření českých vysokých škol nacisty. Akce se měla odehrát na pražském Albertově. Oficiálním
účelem  mělo  být  uctění  památky  Jana  Opletala,  avšak  radikálnější  části  studentů  mínily využít  této  akce  
k  vyjádření  nespokojenosti  se  současnou  společenskou  situací  a  k  volání  po  změně.  Aby  mohla  být  akce
oficiálně povolena, museli se organizátoři vzdát původně  zamýšleného plánu na pochod do centra města. Místo
toho  měla  demonstrace  zamířit  opačným  směrem,  na  Vyšehrad.  Organizátoři  demonstrace  zatím  vyzývali
zúčastněné, aby si na manifestaci  přinesli květiny.  Na přípravě  a průběhu demonstrace se na žádost studentů
nepodílely  žádné  disidentské  organizace,  aby  představitelé  moci  nedostali  důvod  k  zakázání  či  potlačení
demonstrace.

Od 8:00 byla dle rozkazu ministra vnitra Františka Kincla vyhlášena mimořádná bezpečnostní akce, která
měla udržet toho dne pořádek. V pátek 17. listopadu se na Albertově sešli studenti pražských vysokých škol.

V 15:40 se na Albertově nacházelo přibližně 500 až 600 lidí, ale jejich počet poměrně rychle narůstal nově
příchozími. Manifestace začala v 16:00 zpěvem písně  Gaudeamus igitur a projevem Martina Klímy z uskupení
Nezávislých studentů. 

V 16:40 byla tato část manifestace ukončena a pořadatelé vyzvali k pochodu na Vyšehrad ke hrobu Karla
Hynka  Máchy.  Část lidí chtěla ale směřovat na Václavské náměstí, kam měli původně  demonstrující dojít, jak
hlásal  leták vytištěný k manifestaci.  Mezi  odhodlanými  byl  i  poručík StB Ludvík  Zifčák,  který byl  později
pokládán  za mrtvého studenta Martina Šmída. Na Vyšehrad  postupně  dorazil dav přibližně  10 000 lidí,  kteří
zcela zaplnili prostranství před kostelem. 

V 18:15 byla demonstrace oficiálně ukončena. Od samého začátku demonstrace docházelo ke skandování
protikomunistických hesel. Krajský tajemník KSČ Štěpán se u velitelů SNB dožadoval rozehnání demonstrace,
avšak nebylo  mu vyhověno, neboť se velitelé drželi rozkazu z ministerstva vnitra "nezasahovat". Po skončení
oficiální části demonstrace se dav neplánovaně vydal do centra města. Přibližně 5 000 lidí pokračovalo směrem
na Karlovo náměstí. Ve snaze zastavit pochod přehradily bezpečnostní složky Vyšehradskou ulici, ale zadní část
davu tlačila na předek, čímž došlo k nárůstu paniky a tlaku a policejní kordon byl protržen. Zablokování přístupu
do centra zabránily až přivolané posily. Zadní část průvodu se potom opět dala do pohybu a přes Plaveckou ulici
pokračovala v pochodu po nábřeží Vltavy až k Národnímu divadlu. Velikost davu se odhaduje na 5 až 10 tisíc
lidí. Složky Sboru národní bezpečnosti měly rozkaz zabránit průvodu cestě na Hrad či na Václavské náměstí.

 Přibližně  v 19:12 přišel  rozkaz, že se má dav na vhodném místě  zablokovat. Policejní kordon zatarasil
Most  1. máje, čímž zabránil  davu  odbočit  směrem  na Pražský  hrad,  demonstrující zahnuli  na Národní  třídu
a pokračovali směrem na Václavské náměstí. 

V 19:25 byla  kordonem  přehrazena  Národní  třída  v  prostoru  Perštýna.  Když  bylo  čelo  demonstrace
zastaveno,  účastníci  si  sedli  na  zem  před  pořádkové  jednotky.  Dívky  začaly  spontánně  zasunovat  za štíty
příslušníků  pohotovostního  pluku  květiny.  Jelikož se policejní  velitelé obávali  opakování  předchozí  situace  
z  Vyšehradské  ulice, kdy  dav  uzávěru  obešel,  došlo  o  čtvrt  hodiny  později  k  uzavření  ulic  Mikulandské a
Voršilské,  a  k  zablokování  ústupu  Národní  třídou  zpět  směrem  k  Národnímu  divadlu.  Přibližně  10  000
demonstrantů tak bylo uzavřeno mezi  dva policejní kordony. Demonstrující pokračovali v pokojné a nenásilné
demonstraci  za  provolávání  hesel  jako  Máme holé ruce.  V této  části  demonstrace  byl  ještě  demonstrantům
umožňován jednotlivě volný odchod. 

Přibližně  ve čtvrt  na devět  došlo ke změně  situace, kdy již nebylo  možné obklíčení  opustit a policejní
kordon  postupující  směrem  od  Národního  divadla  začal  prostor  zahušťovat.  Pohotovostní  pluk  veřejné
bezpečnosti  a Oddíl  zvláštního  určení  (tzv.  červené barety)  následně  začaly demonstrující surově bít  obušky.
Třebaže byli účastníci demonstrace vyzývání k rozchodu, jediné únikové cesty vedly skrz tzv. "uličky", kde byli
demonstranti brutálně biti.

Do  21:20 byla  tímto způsobem demonstrace násilně  rozptýlena;  někteří  účastníci byli  následně  zatčeni  
a naloženi do připravených  autobusů. I po rozehnání  demonstrace docházelo ze strany pořádkových  jednotek  
k napadání  jednotlivců  či  skupinek přihlížejících. Nezávislá lékařská komise později uvedla, že 568 lidí bylo
během zásahu zraněno. Část studentů, kterým se podařilo z místa utéci, zamířila do divadel, kde hovořila s herci



(např. s Jaromírem Hanzlíkem, Jiřím Lábusem, Miroslavem Krobotem) o policejním zásahu  na Národní třídě  
a projednávání vyhlášení stávky na podporu studentů. Poprvé se zde objevila zpráva o možných mrtvých lidech
z řad demonstrujících. Ještě večer se začala mezi demonstrujícími šířit fáma o tom, že při zásahu údajně zemřel
student  Martin Šmíd. Zveřejnění této zprávy mělo za následek radikalizaci převážně mimopražských studentů  
a celé společnosti. Později po revoluci se objevily zprávy, že celá kauza byla vykonstruována agenty StB a že
údajný mrtvý byl člen StB poručík Ludvík Zifčák. 

V reakci na odpor, který ve společnosti vyvolal brutální zásah policejních jednotek, se na popud Václava
Havla sešli v pražském  Činoherním klubu představitelé různých  skupin opozice. Ve večerních hodinách byla
založena společná platforma, která dostala název Občanské fórum. Na Slovensku v Bratislavě vznikla téhož dne
Verejnosť proti násiliu. 

Od pondělí  20. listopadu se podařilo na  většině  pražských  vysokých  škol vyhlásit  stávku. Obě  národní
vlády i federální vláda ČSSR vyjádřily souhlas s policejním zákrokem na Národní třídě a odmítly vyjednávat  s
demonstranty za  situace, kdy je na ně  skrze  stávky vytvářen  nátlak. Od 20. listopadu  se každý  den  konaly
pokojné demonstrace na mnoha místech republiky.  Největší demonstrace probíhaly na Václavském náměstí  v
Praze, kde se již v pondělí 20. listopadu sešlo okolo čtyř hodin odpoledne až 100 000 lidí (dle jiných zdrojů až
150 000 lidí), ale také v Brně, kde se jich zúčastnilo až 40 000 lidí. Stávka se rozšířila i na většinu zbývajících
škol  (včetně  území Slovenska), takže  od  21. listopadu vystupovaly jednotně.  Václavské  náměstí,  kde  se na
pokračující demonstraci shromáždilo až 200 000 lidí, se stalo současně místem, kde se konala první manifestace
Občanského fóra z balkónu Melantrichova nakladatelství. Zde promluvil poprvé před diváky spisovatel Václav
Havel. Demonstrace se již zcela rozšířily po celé republice. Symbolem těchto dní se staly klíče a jejich cinkot.
Téhož  dne Miloš Jakeš vystupoval  v televizi s projevem,  že tvrdá linie socialistického  rozvoje státu  nebude
opuštěna.

V noci z 21. na 22. listopadu se na území Prahy přesunovaly značné pořádkové posily z řad lidových milic.
Mělo se jednat až o 4 000 milicionářů. Po revoluci se objevil spor o to, kdo milice do Prahy povolal. Miloš Jakeš
odmítal nést za jejich příjezd odpovědnost. 

22. listopadu  zasedalo  Federální  shromáždění  ČSSR,  ze  kterého  zaznělo, že  akce  17. listopadu  nebyla
náhodná a že byla vedena opozičními silami. Armáda se stále připravovala na vojenský zásah proti demonstru-
jícím. Ministr obrany Václavík dokonce navrhoval použít armádu k obnovení pořádku; návrh nebyl přijat.

V sobotu dopoledne 25.listopadu v  chrámu sv. Víta sloužil kardinál  Tomášek mši na počest svatořečení
Anežky České, jím podpořený dav se přidal k manifestaci na Letné, kde od 14:00 demonstrovalo kolem 750 až
800 tisíc lidí, kteří vyjádřili svojí podporu Občanskému fóru. Na celém území republiky proběhla 27. listopadu
mezi  12:00 až 14:00 dlouho avizovaná dvouhodinová  generální  stávka, do  které se zapojilo na 75 % občanů,
většina  podniků,  továren a institucí.  Provozy,  ve  kterých  musel  být  nepřetržitý provoz, se ke stávce přidaly
manifestačně  vyjádřením  solidarity. Stávka  proběhla pod heslem  Konec vlády jedné strany.  Toho dne se na
Václavském náměstí sešlo v poledních hodinách okolo 250 000 lidí a později zde dosáhl počet až 300 000.

10. prosince prezident  Husák oznámil federálnímu shromáždění  svoji  demisi.  StB se již připravovala na
změnu  režimu, takže  začala  likvidovat  některé  citlivé dokumenty.  Vzhledem  k  politickému vývoji  v zemi  
a otevření hranic s Rakouskem se dne 11. prosince začalo s odstraňováním „železné opony“ na hranicích s NSR
a  Rakouskem. S uvolňováním poměrů v republice se do země  začali  vracet i někteří emigranti, kteří měli po
dlouhé roky uzavřený  přístup do vlasti.  Například  14. prosince se na návštěvu  do  ČSSR vydal  po 50 letech
emigrace významný předválečný továrník Tomáš Baťa.

Na  mimořádném  sjezdu  KSČ  21. prosince  bylo  rozhodnuto  rozpustit  lidové  milice.  22. prosince  byla
zrušena pohotovost armády. 

Dne  29. prosince 1989 byl  ve Vladislavském  sále Pražského  hradu  Václav  Havel  zvolen  prezidentem
Československa. Stal se tak po 41 letech prvním nekomunistickým prezidentem. Zajímavostí je, že byl  zvolen
naprosto  jednomyslně  i  komunistickými  poslanci,  pro  které  byl  do  nedávna  politickým  nepřítelem.  Volba
Václava Havla prezidentem republiky ukončila i studentské stávky. 

V červnu 1990 proběhly první  demokratické volby od roku  1946, které vedly  k nekomunistické vládě.
Občané se opět  mohli  rozhodovat mezi  několika desítkami politických  stran, které  soutěžily o jejich přízeň.
Nejsilnější  stranou  bylo  stále Občanské  fórum, které sdružovalo  mnoho  demokratických  proudů.  Po sečtení
výsledků  vyšlo  Občanské fórum z voleb jako  jasný vítěz,  když  získalo 51 % hlasů  v Česku, na Slovensku
zvítězilo obdobně  smýšlející  Verejnosť proti násiliu. KSČ ve volbách získala 13 %, čímž se již nedostala do
vládnoucí pozice. 

I naší malé obce uprostřed Chřibů se politické změny v roce 1989 týkaly bezprostředně.  Během několika
měsíců se v naší vlasti otočilo kormidlo dějin a nasměrovalo všechny k životu v demokratické společnosti.




